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 M'imagino que la representació de l'escenari urbà ha estat una 
stratègia o un recurs útil a l'hora d'adaptar obres teatrals al cinema. ¿Quèm 
és ha aportat al teu cinema la imatge de Barcelona? 
 
No ha estat cap estratègia. Mentre al teatre és pot explicar una història a 
una càmera fosca, és a dir, sense decorats, al cine has de plantar la càmera 
a algun loc, ha de passar a algun lloc. Jo nomésconecunapel·lículaque no hi 
haviendecorats, que era aquellapel·lícula de Dogville de Lars Von Trier, 
perònormalment les has de posaraalgunlloc. Jo crecque tots els directors de 
cinema tendim a parlar de lo queconeixem, delsespais en elsqualsvivim. O 
sigui, no ésúnicamentuntema cultural de les històriesielspersonatgessi no 
quel'espaiurbà o el teuespaiés un espaique has de conèixericontrolar. I 
béjosóc de Barcelona ielsmeuspersonatgesi les meveshistòriespassen en 
aquestespai. I aixòpassaambtothom, el Woody Allen quan ha ambientat les 
seveshistòries a Manhatanqueésquanésmés de veritat; el Truffaut, París; o 
el Bergman Suècia, ¿no? Quan escapes d'aquestsllocsésquanperdsveritat, 
perquèes nota de seguidaquanun director no trepitja el seuterreny. Per 
exemple, les pel.lículesquejo no he trepitjat el meuterrenysón les 
quejotincdubtes. Bergman quanvaestarexiliat a Alemanyaivafer el Nou de la 
serp, allò no funcionava. I quan el Woody Allen quearaés un exiliateconòmic, 
un autor que jo admiro, se'n va a Barcelona a fer una pel.lícula que és 
horror o sa perquè no controla l'espaifísic. De manera que jo penso que és 
una qüestió més d'identitati de veritat que no pas una estratègia. És evident 
que quan estudies una cinematografia d'algúi vas veient les pel.lícules 
ambcontinuitat deixe una mirada sobre el teu espaifísic sense voler. Vas sent 
un notari que va testimoni antelscanvis que o fereix el mateixespai.  
 
MRA: Doncs, ¿Fins a quin punt diries que el teu cinema és testimoni 
del moment històrici de la construcciónacional? Penso per exemple 
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en Ocaña, retratintermitent, en Carícies, o en Barcelona (un mapa). 
 
VP: Bé, joexplicohistòries, sietplantegesferunapel·lículapartint de 
fertestimoni de no séquèmalamentrai. El que has d'intentarésdonarveritat al 
queexpliques. Aquestaveritatsumadaacaba sent el testimonid'algunacosa. 
Ésl'entitatqueté la pel·lícula per ellamateixa, per exemple un 
casclaríssimésOcaña. Ara 35 anysdespréstothomdiuqueés el 
testimonid'unaèpoca, síque ho és, és evident, iperquèreculll'esperitd'aquell 
moment que a Barcelona estàvem fins alsnassos de la dictadura, s'acabava 
de morir el dictador, hi haviaaquellesclat de llibertat, molt 
connectatalsmovimentsanarquistesquevaseruna Barcelona fantàsticaqueja 
ha desaparegut. I la pel·lículaésun reflex d'aquest moment que era com un 
símbold'aquest moment peròjo en cap moment vaigpretendrequefos un 
símbol. El quevaigpretendreésexplicar la històriad'aquestxicotid'anar a 
dintred'aquestxicot.Resultaque tot el demésveafegitdesprés. Si la 
tevapel·lículatéveritat, les altrescosesvenenafegides entre elles el 
reconeixement d'un moment determinat en que he rodat la pel·lícula.  
 
MRA: ¿Quinscanvis hi ha hagut en la caracteritzacióquefas de la 
ciutat de Barcelona des de la tevaprimerapel·lícula? 
 
VP: Sónelspropiscanvisque hi ha hagut a la societat, vulldir, és evident que 
en aquest 35 anys, la societat occidental ha canviat. Jo de 
vegadessurtoimiro la gent, elscomportaments, elshàbits, ja no 
únicamentpassarpelcarreriveureque les botigueshancanviatisónunesaltres o 
quehantret el tramviaipassa... si no que la societat ha canviat molt. 
Vaigviureelsmeus primers 35 anysamb la dictadura, que era un 
paísqueafortunadamentesvaacabar, després he viscut el moment del 
començament de la democràciaque era un moment en que hi 
haviamoltaesperança, iés un moment ques'haperdutperquèara la societat ha 
evolucionatd'unamaneraque a mi no m'agradagaireperòés el que hi ha, i vas 
reflectintaixò. Després vas analitzant les pel·lículesielscomportaments 
socials. 

Jo he fetméspel·lículadepersonatgesi pot ser a 
travésd'aquestainterpretació de la moral idelscostums, 
delscomportamentsidelsneguits hem fet el retratd'aquestasocietat. Però no 
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de forma deliberada, el quemésm'hainteressatésexplicar les 
històriesiexplicar-les bé. Si les expliquesbéformes part 
d'aquesttestimoniatged'unacivilització, cultura, aixòpassaamb tots els 
directors quetenenunacontinuïtatsobreunamirada d'un llocdeterminat. 
Semprequeesfacinaquesttipus de pel·lículesmés de contingut, de 
personatges, després hi ha les pel·lícules de 
gènerequetenenunesaltresregles. 
 
MRA: La directora Marta Balletbò-Coll parodia la Barcelona post-
olímpica a la comèdia romántica Costa Brava, it reballa la qüestió 
de la creació artísticai les relacions intertextuals de l'obra literària, 
l'obra de teatrei el cine a Sèvigné. Una característica del cinema de 
Balletbò-Collés el tractament de les relacions homoeròtiques, 
¿Diriesque a diferència de les se ves pellícules, generalment al teu 
cinema el desig homosexual ésproblemàtic? 
 
VP: Pot sersí, depèn de la històriaqueexplico. Des del Vicarid'Olotquetéun 
component de la reivindicació de la llibertat sexual, a l'inicidels 80s, fins a 
Ramoncín a La Rossa del Bar, surtenpersonatges a totes les sevespel·lícules, 
a les comèdies. A Actriusuna mica, iCarícies hi ha un component homosexual 
molt clariallàsónpersonatges en un context de gent properaque no saben 
com tractar-se positivament fins que dos estranysestrobenidintred'això hi ha 
la del pare i el fill, el txaper, queté el mal rotlloamb la 
sevafillaqueellapensaque no hauriad'havernascutperquè el seu pare és 
homosexual. I despréssónpersonatgescomplicats. El tema de les relacions 
homosexuals compartidaamb el tema de l'herència, la continuïtat... 
aAmic/Amat, un plantejamentque no ha fetgaire gent, l'herència pot existir a 
partird'unallavorintel·lectualdintre al món homosexual. Sónpersonatges en 
lluita.Food of Love, ésunapel·lículamésconvencional en 
aquestsentitperquèexplica les dificultatsquetéunjoveestudiantcalifornià en el 
context d'un viatgeidesprés el reconeixementd'unaveritat, el descobriment 
per part de la mare il'acceptació per part de la família.  

Jo faig cine perquèm'enamoro de les 
històriesidelspersonatgesipensoque en aquest moment tincganes de fer-ho i 
de vegades hi ha personatgesiunavisiódeterminada del món. Mai 
m'heproposatque les relacionshan de serd'unadeterminadanaturalesa. 
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S'hacreatununivers on hi ha de tot. 
 
 
¿Què opines del cinema de Marta Balletbò-Coll, de la sevarepresentació de 
Barcelona i del món de la creació des d'un àmbit independent?  
 

No n'opino res perquè no conecbé la sevafeinairespecto molt la 
feinadelsmeuscol·legues. Era unanoiaqueteniauna idea molt clarasobre el 
tipus de cinema quevoliafer, desafortunadament no ha poguttirar-lo 
endavant. No el conecproubé per parlar del seu cinema isi el 
coneguéstampoc en parlaria.    
 

L'autonomia del teu cinema t'haproporcionatllibertatcreativai la 
possibilitat de ferpel·lícules sense objectiuspuramentcomercials. S'haditque 
la major part del teu cinema ésminoritari, d'autor, urbàiliterari, amb no tant 
de capital econòmiccom de cultural o simbòlic. ¿Quinés el tipusd'espectador 
del teu cinema avui en dia? ¿Català, internacional, del mónacadèmic, 
joves...? 
 

A les sales hi va poca gent. A Animals ferits hi vahaver 50000 
espectadors. Després a televisióespanyola a Version Española, vaser la 
pel·lículamés vista d'aquest any amb 1 milio 200 /1 milio 400. tv3 400-500, 
segonpassi a TV Española 900.000 espectadors. La película ha sigutunèxit, 
ara les sales són per donarprestigidissortadamentaraesveuen a casa 
quanespassen, la gent se les baixad'internet. Les pelisesveuenmésquemai. 
Jo sóc molt independent illiureperquècontrolo tot el procés, sobre tot la 
producció. El cinema ésun art industrial, unaindústriaartística, mai he 
fetunapel·lículaque no li poguésdonar tot com a productor. No 
faigpel·lículesqueimpliquen grans costos, explico histories de personatges, 
de situacionsirelacionsafectives. A mi m'haanat molt bé, no sócminoritari, 
m'haanat molt bé. Unapel·lículaqueunproductorconvencional no la faria com 
Amic/Amat, iaquestessón les pel·lículesquem'hananatmillorpelmón. 
Perquèl'únicquepodemdiralsdemésés la nostra veritati la nostra diferència, el 
teu punt de vista. Si a la vegadaestanreflectintun moment és apart. 
Quel'espectadorsàpigaque hi ha uninterès de transportar la tevamirada.  
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MRA: ¿Què en penses de la representació de la ciutat a 
pel.lículescomVicky Cristina Barcelona de Woody Allen, o com Biutiful 
de Alejandro González Iñárritu? 
 
VP: Són dos turistes que han vingut a fer les pel·lículestendenciosament. 
Venenaexplicar-tecoses del teuentornque no són. Ni somunapostaleta, ni la 
ciutatcatastrofistaqueexplical'altre. 

 
 
 

 


